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      Аннотация

    
        
          The effect of the polyfractional micromarble introduction on the change in the physical and mechanical characteristics of polymer composites based on low-viscosity epoxy binders has been studied. Evaluation of changes in compressive strength and tensile strength in bending of epoxy composites samples containing micromarble of three different fractions, depending on the degree of filling, was carried out. Using the method of least squares, mathematical dependences of the epoxy composites strength characteristics on the type of used micromarble and the degree of filling have been obtained. The analysis of isolines and Gibbs-Rosebom triangular diagrams allowed to determine the composition of the polyfractional filler, the composites on the basis of which have the greatest strength characteristics. Polymer composite containing a mixture of micromarble of different fractions in the amount of 80 % of the maximum filling level and having an increased compressive strength (up to 40 %) and close to the limit tensile strength during bending (decrease by no more than 10 %) compared to the unfilled composition epoxy polymer was obtained. The mechanical properties and the high filling degree of the obtained composite indicate the possibility of using micromarble as an effective filler for epoxy polymers, which is also confirmed by the achieved substantial economic effect.
        

        
          Исследовано влияние введения полифракционного микромрамора на изменение физико-механических характеристик полимерных композитов на основе низковязких эпоксидных связующих. Проведена оценка изменения предела прочности при сжатии и на растяжение при изгибе образцов эпоксидных композитов, содержащих микромрамор трех различных фракций, в зависимости от степени наполнения. С использованием метода наименьших квадратов получены математические зависимости прочностных характеристик эпоксидных композитов от вида используемого микромрамора и степени наполнения. Анализ изолиний и треугольных диаграмм Гиббса-Розебома позволил определить состав полифракционного наполнителя, композиты на основе которого, обладают наибольшими прочностными характеристиками. Получен полимерный композит, содержащий смесь микромрамора различных фракций в количестве 80 % от предельного уровня наполнения и обладающий повышенным пределом прочности при сжатии (до 40 %) и близким по значению пределом прочности на растяжение при изгибе (снижение не более 10 %) по сравнению с ненаполненным составом эпоксидного полимера. Механические свойства и высокая степень наполнения полученного композита свидетельствуют о возможности использования микромрамора в качестве эффективного наполнителя для эпоксидных полимеров, что также подтверждается достигаемым существенным экономическим эффектом.
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